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در ـ فضای ـ مجـازی #  پرسه ـ 

ابتدایی در شهر  از مدارس  در یکی 
جو هــای چین، دانش آمــوزان ملزم به 
پوشــیدن لباس های هوشمند مجهز به 

میکروچیپ شدند.
باشــگاه خبرنگاران جوان،به  به گزارش 
نقل از اســپوتنیک، این لباس های دیجیتالی 

و عجیب به معلمان و والدین دانش آموزان اجازه می دهد تا حرکات کودکان 
خــود را ردیابی کــرده و دقیقاً بدانند که دانش آمــوز چه مدت از وقت خود 
در غذاخوری و یــا مکان های دیگر صرف کرده اســت. اگر دانش آموزان در 
منطقه ای خطرناکی باشــند، این سیستم، سیگنالی را به تلفن همراه معلم و 

والدین ارسال می کند.
چنانچــه دانش آموزی بدون اجازه از مدرســه خارج شــود، این لباس، 

هوشمندانه هشدار داده و مسئولین مدرسه را مطلع می کند.

لباسهوشمند
برای

دانشآموزان

چین

پیشین،  پژوهش های  نتایج  برخلاف 
سیگاری ها در برابر کرونا مصون نیستند.

به گزارش خبرگزاری ایرنا روزنامه گاردین 
با اشاره به نتایج یک پژوهش جدید از ابتلای 
شــدید سیگاری ها به کووید-۱۹ در مقایسه با 
غیرسیگاری ها و افزایش ۱۰ برابری خطر مرگ 
و میر در ایــن گروه از افراد خبر داد و نوشــت: برخلاف نتایج پژوهش های 

پیشین، سیگاری ها در برابر کرونا مصون نیستند.
داده های جدید پزشــکی نشــان می دهد افراد ســیگاری در مقایسه با 
دیگران، بیشــتر در اثر بیماری کووید-۱۹ جان خود را از دســت می دهند. 
بر اســاس داده های این پژوهش، افراد ســیگاری ۶۰ تا ۸۰ درصد بیشتر در 
بیمارستان بستری می شوند و همچنین احتمال مرگ ناشی از ابتلا به ویروس 

کرونا در آنها بیشتر است.
نتایج این پژوهش جدید محققان دانشــگاه آکســفورد کــه داده های 
مشاهده ای و ژنتیکی در مورد مصرف سیگار و ابتلا به کووید-۱۹ را جمع آوری 
کرده است، با تحقیقات منتشر شده در آغاز همه گیری کووید-۱۹ که مدعی 
است سیگار کشــیدن ممکن است به محافظت در برابر ویروس کمک کند، 

مغایرت دارد.
در این پژوهش مشــخص شد سیگاری ها در مقایسه با افرادی که هرگز 
سیگار نکشیده بودند، ۸۰ درصد بیشــتر در بیمارستان بستری می شدند و 
در صــورت ابتلا به بیماری کووید -۱۹ به میزان قابل توجهی جان خود را از 

دست می دادند.

کروناسیگاریهارا
۱۰برابربیشتر
تهدیدمیکند

انگلیس

در پی حادثه انفجار در یک ساختمان 
مسکونی در سوئد دست کم ۲۵ نفر روانه 

بیمارستان شدند.
به گزارش خبرگزاری ایســنا، رسانه های 
محلی اعــلام کردند: ســاعات اولیــه دیروز 
انفجاری در یک ســاختمان مسکونی در شهر 

گوتنبرگ رخ داد که بر اثر آن حدود ۲۵ نفر روانه بیمارستان شدند.
به دنبال وقوع این حادثه نیروهای امداد در محل حاضر شده و به تخلیه 
مردم از داخل ساختمان و اطفای حریق اقدام کردند. علت وقوع انفجار اعلام 

نشده است.

انفجار
دریکساختمان

مسکونی

سوئد

 اروپایی های با فرهنگ!
  مهدیه با انتشــار این تصویر 
نوشــت: »یکــی از جنایت هایی 
کــه اروپایی ها وقتی پاشــون به 
آمریکا رسید کردن، قطع کردن 
درخت های تنومند خیلی قدیمی 
بوده. مثــلا این درخت، که بهش 
میگن مارک تواین، ســال ۱۸۹۲ 
قطع شــده، در حالی که ۱٣۴۱ 
ســال عمر داشــته و صــد متر 
ارتفاعش بوده. ســیزده روز طول 
کشــیده تا با اره دو طرفه قطعش 

کردن. حالا چرا؟ برای اینکه بفرستن به موزه تاریخ طبیعی لندن و نیویورک! 
یا حتی برای ساختن نرده و این چیزا.«

 حقیقت انگلیس
 انصاری: »کشوری که دنیا را وابسته به خود می دانست و می گفت در قلمرو 
من خورشید غروب نمی کند، حالا با خروج از اتحادیه اروپا به گدایی افتاده، نه 
می تواند بنزین به مردم برساند و نه قادر است کالاهای اساسی شان را تامین 
کند! انگلیس اگر قرار بود مثل جمهوری اســلامی ۴۰سال تحریم را تحمل 

کند اکنون وجود نداشت!«
 چرا خودرو سازی نه؟ 

 کاربری با انتشــار این تصویر نوشــت: »چرا وقتی ما پیشرفته ترین موتور 
توربوفن سبک در جهان رو می سازیم موتور اتومبیل نسازیم؟«

 بادکوبه نیازمند پروژه بلندمدت است
 جواد نیکی ملکی: »سالهاســت که در مــورد تنظیم روابط با رژیم حاکم بر 
بادکوبه )باکو( و هم وطنانمان در شمال ارس کم کاری داشته ایم. اگر فرصت های 
زیاد برای اصلاح آن رژیم را از دست نمی دادیم کار به این نقطه نمی رسید. حالا 

اما باید کاری اساسی کنیم؛ شاید به یک پروژه ۱۰ساله نیاز باشد.«
 کلید اصلی دست ایران است

 عبدالباری عطوان، تحلیلگر مشهور جهان عرب: »فرقی نمی کند موافق یا 
مخالف ایران باشید، آنها در موضع قدرت قرار دارند؛ ایرانی ها زیرک هستند! 
عربستان برای برون رفت از بحران راهی جز عبور از مسیری که ایران تعیین 

می کند ندارد چون کلید اصلی دست ایران است!«
 همه جا کربلا

  عبداله زاده با انتشــار تصاویری نوشــت:» گرچه دوریم، به یاد تو سخن 
می گوییــم.... در آمریکای لاتین هم موکب های اربعین حســینی برپا بود... 
خدمات اجتماعی و پزشکی و اطعام نیازمندان و معرفی فرهنگ حسینی...«

دکتر »کرمی«، متخصص ژنتیک تشریح کرد

ابهامات اختصاص واکسن ژنتیکی »فایزر« 
برای مادران باردار ایرانی

انتصاب  اینکه  به  اشــاره  با  تهران  شهردار 
معاونان و مدیران شهرداری بر اساس شایستگی  
آنها انجام می گیرد، گفت: با مدیران، کارمندان و 

خودمان تعارف نداریم.
به گزارش خبرگزاری فــارس، علیرضا زاکانی در 
حاشیه جلسه دیروز شورای شهر در جمع خبرنگاران 
در مورد انتصابات در شهرداری اظهارداشت: انتصابات 
قطعا بر اساس شایستگی ها اتفاق می افتد چه از درون 
و یا چه از برون شهرداری البته نقطه آغاز انتصابات از 

درون شهرداری است.
زاکانی با بیان اینکه کانون ارزیابی تشکیل شده و 
تا کنون بیش از ۴۰ نفر ارزیابی شــده اند، افزود: ما در 

انتصابات با کسی تعارف نداریم.
وی در پاسخ به این پرسش که زمان حکم مدیران 
یکساله یا چهار ســاله است؟ گفت: مدیران را یکساله 
انتخاب می کنیم چرا که فعالیت آنها شوخی نیست که 
بخواهیم چهار سال مسئولیت را به آنها واگذار کنیم و 
این افراد در یک سال باید وضعیت اقدامات شان رصد 
شــود و لحظه به لحظه مورد بررسی قرار گیرد و اگر 

عملکردشان خوب بود استمرار یابند. 
البتــه امیدواریم حکم همه کســانی که انتخاب 
می شوند استمرار یابد تا ســال ها در کنارشان باشیم 
ولی به طور کلی با مدیــران و کارمندان و با خودمان 

تعارف نداریم.
شــهردار تهران درباره بدهی های شهرداری بیان 

داشت: نمی دانم برخی بر چه اساسی صحبت می کنند 
اما رقــم بدهی هایی که بنده مطرح کردم بر اســاس 
گزارش معاونت برنامه و بودجه بوده و ۶۹ هزار میلیارد 
 تا پایان ســال ۹۹ است و تا پایان ســال ۱۴۰۰ باید

 ۱۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان سود بانکی بدهیم.
زاکانی درباره مطالبات شــهرداری از دولت گفت: 
برای طلب های شهرداری از دولت در حال تشکیل کار 
گروه هستیم اما میزان دقیق طلب ها مشخص نیست 

چراکه بخشــی از آن گمانه زنی است، اما در جلسه ای 
با شهردار سابق تهران داشتیم، ایشان رقم ۵۷ هزار را 
در موضوع مطالبات مطرح کردند که باید این رقم هم 

مورد بررسی قرار گیرد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا مگا پروژه ها در 
این دوره ادامه خواهند داشــت؟ خاطرنشان کرد: مگا 
پروژه ها حتماً خواهند بود اما تنها در قالب کالبد شکل 
نخواهد گرفت بلکه در قالــب پروژه های نرم که ناظر 

به روح و موضوعات اجتماعی شــهر است نیز خواهد 
بــود. در کنار آنها نیز پروژه های جدی داریم که بتواند 
کالبد شهر را ارتقا دهد. در زمینه کالبد شهر اقدامات 
خوبی انجام شــده اما در مسائل نرم افزاری و روح شهر 
کم ترین کار انجام شده و ما می خواهیم توامان به این 

دو موضوع توجه کنیم.
شهردار تهران در مورد کاهش صدور پروانه اظهار 
داشــت: در حال حاضر طرحی در شورا در دستور کار 
است تا دریافت مجوزها زمان کوتاه تری داشته باشند و 
کاهش جدی عوارض را شاهد باشیم و از طریق فناوری 
و مشارکت همه کسانی که در زمینه صدور مجوزها را 

افزایش دهیم.
  برنامه ریزی برای کاهش زمان

 صدور پروانه ساخت
رئیس شورای شهر تهران در حاشیه جلسه شورا در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: امروز ادامه مبحث طرح 
تســریع در صدور پروانه در صحن شورای شهر مطرح 
شــد ولی از آنجایی که اختــلاف نظرهایی با معاونت 
شهر سازی داشته ایم و پیشنهاداتی در این زمینه مطرح 
شــده نتیجه گرفتیم موضوع بــه تعویق بیفتد و برای 
اینکه نتیجه خوبی حاصل شــود جلسات بعدی هم به 

این موضوع بپردازیم.
مهــدی چمران افزود: شــهرداری بایــد طی دو 
 ماه راهکارهای عملی جهت تســریع در صدور پروانه 

ساخت و ساز ارائه دهد.

زاکانی:

حکممدیرانشهرداریتهرانیکسالهاست،اگرعملکردشانخوببوداستمرارمییابد

بیوتکنولوژی پزشــکی  یــک متخصــص 
و مهندســی ژنتیــک گفت: زنان بــاردار جزو 
حســاس ترین و قابل ملاحظه تریــن افراد برای 
انتخاب واکســن هســتند که بایــد بهترین و 

ایمن ترین واکسن را به آنها تزریق کنیم.
دکتر »علی کرمی«، متخصص بیوتکنولوژی پزشکی 
و مهندسی ژنتیک در گفت و گو با خبرگزاری فارس در 
پاسخ به اینکه چرا واکسن فایزر با ساختار mRNA با یک 
تصمیم ناگهانی برای گروه حساسی مانند مادران باردار 
کشورمان انتخاب شــده است؟ اظهارداشت: تا یک ماه 
قبل بحث این بود که برای زنان باردار واکسن سینوفارم 
توصیه می شــود؛ آن هم در سه ماهه دوم بارداری )بعد 
از هفته دوازدهم(. حالا چطور شــده که در عرض چند 
روز یکدفعه گفته می شود قرار است واکسن فایزر ویژه 
مادران باردار وارد شــود؟! این تعجــب و تردید وقتی 
بیشتر می شود که گزارش هایی منتشر شده درباره اینکه 
تست بالینی واکسن فایزر در آمریکا برای زنان باردار به 
دلیل عدم اســتقبال مادران باردار متوقف شده. خب با 
این اوصاف، چه منطقی وجود دارد که این واکسن برای 

مادران باردار کشور ما وارد شود؟!
کرمــی افزود: قبــل از این شــنیده بودیم وزارت 
بهداشت قصد وارد کردن واکســن فایزر دارد به عنوان 
دُز ســوم جامعه پزشکی. خب، این اشــکالی ندارد. با 
توجه به اینکه جامعه پزشــکی به دلیل تماس مستقیم 
بــا بیماران در معــرض خطر جدی اســت، تزریق دز 
تقویتی )بوســتر( برای آنها توصیه شــده است. اینجا 
هم اگر واکســن فایزر به عنوان دز بوســتر کادر درمان 
وارد شــود، مخالفتی نداریم. گرچه از ابتدا گفته شده 
بود واکسن های آمریکایی و انگلیسی وارد نشود. اما در 
سخنان رهبری این قید وجود داشت که اگر واکسن از 
کشور دیگری غیر از آمریکا و انگلیس وارد شود، اشکالی 
ندارد. بنابراین وقتی اعلام شد واکسن فایزر تولید شده 
در یکی از کشورهای اروپایی برای دز بوستر کادر درمان 
وارد می شــود، مخالفتی صورت نگرفت. اما وقتی اعلام 
شــد مادران باردار هم جزو جامعه هدف این واکسن ها 

هستند، واقعاً تعجب کردم.
وی با بیان اینکه به اعتقاد من، وزارت بهداشت باید 
در ایــن زمینه تجدیدنظر کند، ادامــه داد: من از وزیر 
محترم درخواست می کنم هرچه زودتر شفاف و روشن 
دلیل ایــن تغییر تصمیم را اعلام کنند تا جامعه علمی 

هم بتوانند پاسخگوی رسانه ها و افکار عمومی باشد. 

 چرا واکسن ناشناخته
 باید جایگزین واکسن باسابقه شود؟

در پاســخ به اینکه آیا از لحــاظ علمی و به دلیل 
ســاختار ژنی، تردیدی درخصوص تزریق این واکسن 
به مادران باردار وجود دارد؟ اظهارداشت: من دو دلیل 
دارم بــرای اینکه مادران باردار فعلًا از تزریق واکســن 
فایزر پرهیز کنند. اول، واکسن های mRNA مثل فایزر، 
مدرنا و بایون تک، برای اولین بار است که دارد در جامعه 
انسانی تزریق می شود و در ۱۰۰ سال گذشته ما هیچ 
سابقه ای از تزریق این نوع واکسن در یک جامعه بزرگ 
و گسترده نداشته ایم. بله، واکسن ابولا را بردند در آفریقا 
و روی یک جامعه محدود تســت کردند. آن، نمی تواند 
معیار باشــد. بنابراین برای اولین بار است که واکسن 
ژنی دارد روی یک جامعه بزرگ انسانی تست می شود 
و ما هیچ اطلاعاتی درباره عوارض درازمدت آن نداریم. 
درحالی که واکســن های پلتفرمِ کشته مثل سینوفارم، 
برکت و... ۷۰، ۸۰ سال است به تمام جمعیت کره زمین 
تزریق شــده و بعید می دانم در همین ایران خودمان 
فردی وجود داشته باشد که از نوزادی ۷، ۸ مورد از این 
واکسن ها نزده باشد. یعنی این واکسن ها آن قدر ایمن 
هستند که از نوزادی هم می شــود آنها را تزریق کرد. 
دلیل دوم، به ســاختار واکسن های mRNA برمی گردد. 
ســاختار این واکســن ها طوری اســت که بسیاری از 
دانشمندان سازنده آن، پاســخگوی سؤالات ما درباره 
عوارض آینده این واکسن ها نیستند. وقتی می پرسیم؛ 
در درازمدت چه اتفاقی برای mRNA می افتد؟ سکوت 
می کنند. درحالی که درخصوص واکســن های دیگر، ما 
پاســخ شفاف داریم چون امتحانشــان را پس داده اند. 
جالب است که ما حتی درمورد افراد عادی هم عوارض 
واکســن های mRNA یا ژنی را دیده ایــم. پس چطور 
امکان دارد چنین واکســنی که تردیدهای بسیاری در 
جامعه علمی متوجه آن اســت، برای مادران باردار در 
نظر گرفته شــود؟ موضوع وقتی عجیب تر می شود که 
بدانیــم ما در حال حاضر به اندازه کافی واکســن ایمن 
در کشور داریم و واردات واکسن هم ادامه دارد و حتی 
واکسن برای بچه ها هم وارد شده است. در این شرایط، 

چه نیازی برای واردات فایزر وجود دارد؟!
 نه یک ژن بلکه مجموعه ای از ژن ها

 تزریق می شود!
کرمی در پاســخ بــه اینکه چرا اینهمــه نگرانی 
درخصــوص واکسیناســیون مــادران بــاردار وجود 

دارد؟گفت: ما زنان باردار را جزو حســاس ترین و قابل 
ملاحظه ترین افــراد برای انتخاب واکســن می دانیم. 
به طــور کلی، ما درخصــوص دو گروه زنــان باردار و 
افراد آلرژیک به شــدت حساسیت داریم که بهترین و 
ایمن ترین واکسن را به آنها تزریق کنیم؛ واکسنی که 
ســوابقش را می دانیم. اما ما هیچ سابقه ای از واکسن 
فایزر در دست نداریم. جالب است که خیلی از اساتید 
دانشگاه نمی دانند این فقط mRNA نیست که دارد در 
فایزر تزریق می شود. فقط آن ژن شاخک نیست بلکه 
یک مجموعه ژن ها دارد تزریق می شود.  وی در پاسخ 
به اینکه با توجه به ســاختار ژنی واکسن فایزر، آیا این 
نگرانی که این واکســن بتواند روی ژن و DNA جنین 
تأثیر بگذارد و مشکلاتی را برای نسل آینده ایجاد کند، 
وجود دارد؟ گفت: این ابهام و ســؤال، بجاســت. این 
نگرانی، نگرانیِ درستی است. اساساً پلتفرم واکسن های 
نسل چهارم یعنی همین واکسن های mRNA این است 
که ما به جای اینکه پروتئین یا خود ویروس کشــته را 
به افــراد تزریق کنیم، می آییم DNA آن یا درواقع ژن 

را تزریق می کنیم. 
 از عوارض درازمدت واکسن ژنی روی جنین

 هیچ چیز نمی دانیم
این متخصــص ژنتیک و بیوتکنولوژی پزشــکی 
در پاســخ به اینکه چــه مخاطراتی درخصوص تزریق 
واکســن های ژنی مثل فایزر برای مادران باردار وجود 
دارد؟ گفت: می دانید تفاوت جنین با انسان بزرگسال 
چیست؟ سلول های جنین با سرعت زیاد مراحل رشد 
را طی می کند. گفته می شــود ســلول های جنینی، 
بهترین سلول برای تحقیقات ژنتیک محسوب می شوند 
چون به شــدت در حال رشد هســتند تا از یک سلول 
تبدیل به یک موجود زنده کامل شــوند. و این مرحله، 
خطرناک ترین مرحله رشــد انسان اســت. به همین 
دلیــل اگر به کاتالوگ بســیاری از داروها دقت کنید، 
می بینید یک جمله در همه آنها مشترک است؛ »برای 
زنان باردار، ممنوع!« حالا اگر خدای نکرده قبل از این 
زمان واکسن اشتباهی تزریق شود یا مثل همین فایزر، 
واکسنی که ابهام دارد به مادر باردار تزریق شود و این 
واکســن در مراحل تقسیم سلولی جنین به آن برسد، 
ممکن اســت باعث ایجاد اختلالات جدی شود و یک 
نوزاد ناقص الخلقه به دنیا بیایــد. بنابراین درخصوص 

مادران باردار واقعاً حساسیت وجود دارد.
کرمــی افــزود: وزارت بهداشــت بیاید واکســن 

سینوفارم را که ویروس کشــته است و سال ها سابقه 
استفاده داشته، به زنان باردار هم تزریق شده و مشکلی 
نداشــته، کنار بگذارد و یکدفعه واکسنی را جایگزین 
کند که ما نمی دانیم چه تاثیری روی جنین دارد؛ چه 
امروز و چه در آینده. ما نمی دانیم تزریق این واکســن 
ژنی، چند سال بعد که این جنین یک کودک ۶ ساله 
می شــود، چه عوارضی خواهد داشت، ۱۰ ساله شود، 
چطور و... پس آیا بهتر نیســت بیاییــم برای مادران 
باردار جامعه که نسل آینده ما را به دنیا خواهند آورد، 

تصمیم عاقلانه تری بگیریم؟
  توضیحات وزارت بهداشت

 درخصوص انواع واکسن مورد استفاده در کشور
گفتنی اســت، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشت با توجه به اظهارات پراکنده در رابطه 
با انواع واکسن مورد استفاده علیه بیماری کووید-۱۹ 
در کشور، در اطلاعیه ای اعلام کرد: »تمامی تصمیمات، 
قراردادها و شروع واکسیناسیون در گروه های هدف بعد 
از بررسی شواهد علمی در کمیته های تخصصی وزارت 
بهداشت و صرفا پس از تایید مجوز مصرف اضطراری 
واکســن از سوی سازمان غذا و دارو صورت می گیرد.« 
به گزارش وبدا، در این اطلاعیه آمده اســت: »ورود هر 
واکسنی به زنجیره واکسیناسیون کشور منوط به طی 
مراحل و اخذ مجوزهای لازم از سوی وزارت بهداشت 
است و در حال حاضر نیز به جز موارد مصرفی فعلی در 
زنجیره واکسیناسیون، واکسن دیگری وارد کشور نشده 
است.لذا از همه هم وطنان که مطابق گروه های سنی 
اعلامی، مشــمول دریافت واکسن هستند، درخواست 
می شود برای حفظ سلامت خود و جلوگیری از ایجاد 
موج جدید بیماری، در ســریعترین زمان نســبت به 
تزریق واکســن اقدام کنند و واکسیناسیون خود را به 

هیچ عنوان به تاخیر نیندازند.
لازم به ذکر اســت، اتخاذ تصمیمــات مربوط به 
واکسیناســیون گروههای جمعیتــی در ایران صرفا 
بر اســاس نظرات تخصصی کمیته های علمی وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی صورت می گیرد 
و مبتنــی بر تصمیــم و دخالت هیــچ ارگان و نهاد 
خارجی نیست. پایش مستمر وضعیت ایمنی و عوارض 
واکســنها صرفا برای تامین و تضمین ســلامت مردم 
عزیزمان صورت می گیــرد و به هیچ عنوان اطلاعاتی 
در این زمینه در اختیار نهادهای خارجی قرار نگرفته 

و نخواهد گرفت.«

 رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک گفت: »مهدهای کودک« 
در شــهرهای غیر از شــرایط قرمز کرونایــی می توانند با رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی فعالیت خود را آغاز کنند.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی وزارت آموزش و پرورش، علیرضا 
حاجیان زاده اظهارداشــت: بر اســاس مصوبه ســتاد ملــی کرونا، 
مهدهای کودک در مشــاغل گــروه دو قرار دارنــد و فعالیت آنها در 

شهرهای غیر از شرایط قرمز کرونایی منعی ندارد.
حاجیان زاده تأکید کرد: در حال حاضر، هیچ مجوز جدیدی برای 
تأســیس مهدکودک صادر نمی شود، اما مهدهای کودک که پیش از 
این از سازمان بهزیســتی مجوز گرفته اند تا مهر ۱۴۰۱می توانند به 

فعالیت خود ادامه دهند.
وی با اشاره به شــهریه مهدهای کودک گفت: شهریه مصوب به 
مهدها ابلاغ شده و بر اساس نرخ تعیین شده از سوی سازمان مدارس 

و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی، خواهد بود.

بازگشایی»مهدهایکودک«
درشهرهایغیرازشرایطقرمز

واردات ۷۳ میلیون دُز واکسن تا دیروز

مجموعواکسنهایتزریقشدهدرکشوراز۵۲میلیوندُزعبورکرد
مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
بهداشــت در اطلاعیه ای اعــلام کرد: مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به ۵۲ میلیون 

و ۷۳۲ هزار و ۷۱۱ دُز رسید.
 به گزارش وبدا، در اطلاعیه این مرکز آمده اســت: 
»تا کنون ٣۶ میلیــون و ۹۰۸ هزار و ۱۹۱ نفر دُز اول 
واکسن کرونا و ۱۵ میلیون و ۸۲۴ هزار و ۵۲۰ نفر نیز 
دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 
شده در کشــور به ۵۲ میلیون و ۷٣۲ هزار و ۷۱۱ دُز 
رســید. افراد واجد شــرایط برای تزریق واکسن حتما 
 در ســامانه salamat.gov.ir ثبت نام کنند. از ۵ تا 
۶ مهرماه ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۱۱ هــزار و ۷۰۱ بیمار جدید مبتــلا به کووید۱۹ در 

کشــور شناسایی شــد که یک هزار و ۸۲۱ نفر از آنها 
بستری شــدند بنابراین مجموع بیماران کووید۱۹در 

کشور به پنج میلیون و ۵۵۹ هزار و ۶۹۱ نفر رسید.
متاسفانه در طول این مدت، ۲٣۹ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری به ۱۱۹ هزار و ۸۸۸ نفر رسید.
 خوشــبختانه تا کنون چهار میلیــون و ۹۸۸ هزار 
از  یــا  یافتــه  بهبــود  بیمــاران،  از  نفــر   ۱۰۹ و 
بیمارســتان ها ترخیص شــده اند. ۶ هزار و ۱۲۴ نفر 
از بیمــاران مبتلا بــه کووید۱۹ نیــز در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحــت مراقبت قرار 
 دارنــد. همچنین تا کنــون ٣۱ میلیــون و ۹۷۶ هزار 
و ۷۴۵ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده 

 است.در حال حاضر ۲۹ شهر کشور در وضعیت قرمز،
 ۲۲۴ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۶۵ شهر در وضعیت 

زرد و ٣۰ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.«
 مجموع واکسن های وارداتی کرونا

 از ۷۳ میلیون دُز گذشت
روز گذشــته با واردات دو میلیون دز واکسن دیگر 
به کشــور، مجموع واکسن های وارداتی از ۷٣ میلیون 
دز عبور کرد. به گزارش کیهان، مهرداد جمال ارونقی، 
معاون فنــی گمرک در این باره اعــلام کرد: مجموع 
واکســن های وارد شده به کشــور از تاریخ ۱۵ بهمن 
ماه ســال گذشــته تا دیروز ۶ مهر ماه، با ۵۹ محموله 
وارداتی، به ۷٣ میلیون و ٣۴۸ هزار و ۶۰۶ دز رســیده 

است.

گفتنی است، حجم واکسن وارد شده به کشور در 
۶ روز ســپری شده از ماه مهر، بیش از ۱٣ میلیون دز 

بوده است.

متولدین ۱۳88 و قبل ازآن می توانند نســبت به 
ثبت نام برای تزریق واکسن کرونا اقدام کنند.

بــه گزارش وبدا، تمامی متولدین ۱٣۸۸ و قبل از آن در 
 salamat.gov.ir سراسر کشور می توانند از طریق سامانه

محل و زمان تزریق واکسن کرونا را انتخاب کنند.

آغازنوبتدهیواکسیناسیون
برایافراد۱۲سالبهبالا

مدیرکل اداره دارو ســازمان غذا و دارو گفت: 
و  »برکت« عوارض خفیف  واکســن  خوشبختانه 
بسیار کمی داشته است و عوارض حاد و منجر به 

فوت ناشی از تزریق نداشتیم.
ســید حیدر محمدی درباره واکسن برکت و انتشار 
مســتندات آن در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
اظهارداشت: برای همه واکســن هایی که مجوز مصرف 
اضطراری صــادر کردیم، در فاز ســه کارآزمایی بالینی 
پــس از اطمینان از ایمنی، نبود شــیوع عوارض جانبی 
و اطمینــان از ایجــاد آنتی بادی کافــی، مجوز مصرف 
اضطراری صادر شده اســت و نبود عوارض نگران کننده 
در حد انتظار بعد از چند میلیون دز تزریق موید صحت 
تصمیم کمیســیون قانونی ساخت و ورود دارو و واکسن 

در سازمان غذا و داروست.

محمدی ادامه داد: اطلاعات واکسن برکت را شرکت 
شفافارمد به عنوان تولید کننده در اختیار سازمان غذا و 
دارو قرار داده اســت و در نهایت نتایج مطالعات فاز ســه 
کارآزمایی بالینی به صورت یک مقاله منتشــر می شود 
و مســتنداتی که به دست ما رسیده است، نشان دهنده 

اثرگذاری خوب واکسن برکت روی سویه دلتاست.
وی دربــاره عوارض واکســن برکت بیان داشــت: 
خوشبختانه واکسن برکت عوارض خفیف و بسیار کمی 
داشــته اســت و عوارض حاد و منجر به فوت ناشــی از 
تزریق نداشتیم و اثربخشــی قطعی واکسن بعد از ارائه 
کامل اطلاعات شــرکت کنندگان در فاز سه کارآزمایی 
بالینی واکســن کوو ایران برکت مشخص می شود، زیرا 
باید داوطلبان و میزان ابتلا آنها به کرونا مورد بررســی 

قرار گیرد.

سازمان غذا و دارو:

عوارضحادومنجربهفوت
ناشیازتزریقواکسن»برکت«نداشتهایم

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش گفت: 
کاملًا  دانش آموزان  برای  کرونا  واکسیناســیون 
اختیاری است و هیچ شرطی برای واکسینه شدن 
در مدرسه وجود  منظور حضور  به  دانش آموزان 

ندارد.
علیرضا کاظمی در مصاحبــه با خبرگزاری صدا و 
سیما افزود: هر مدرسه برای بازگشایی و تشکیل کلاس 
حضوری باید از ادارات آموزش و پرورش مجوز بگیرد و 
هیچ مدرسه ای بدون دریافت مجوز، مجاز به بازگشایی 

نخواهد بود.
کاظمی ادامه داد: شــرط بازگشــایی هر مدرسه، 
رعایت کامل شــیوه نامه های بهداشتی و فاصله گذاری 

اجتماعی دانش آموزان است.
وی همچنین درباره شبکه شاد گفت: درحال رفع 

کندی ســرعت این شبکه هســتیم و دیروز جلسه ای 
داشــته ایم که بتوانیم با همراهــی وزارت ارتباطات و 
همراه اول، ترافیک شبکه شــاد را کنترل کنیم. البته 
مشکلاتی در شــروع کار این شبکه وجود دارد که این 
مشکلات به مرور برطرف خواهد شد و امیدواریم بتوانیم 
با تغییر ساعت شاد، بار ترافیکی این شبکه را کم کنیم.

سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش تاکید کرد: 
مشکل کمبود معلم و برخی کتاب های درسی پایه دهم 
دبیرســتان و هنرســتان در حال بررسی است که این 

مشکل به زودی برطرف خواهد شد.
کاظمی با اشــاره به پرداخت پاداش بازنشستگان 
فرهنگی ســال ۹۹ اظهارداشــت: پیگیر پرداخت این 
پاداش از ســازمان برنامه و بودجه هستم و هر روز این 

موضوع را پیگیری خواهم کرد.

سرپرست وزارت آموزش و پرورش:

واکسیناسیونکرونابرایدانشآموزان
اختیاریاست

وزیر دادگستری با اشــاره به اینکه قوانین مربوط به تعزیرات 
مربوط به دهه ۶۰ تا ۷۰ است، بر اصلاح این قوانین و افزایش اختیارات 

تعزیرات تاکید کرد.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، امین حسین رحیمی در مراسم تکریم 
و معارفه رؤســای قدیم و جدید سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به ارتباط 
تعزیرات با معیشــت مردم و تنظیم بازار گفت: مردم فکر می کنند که تنظیم 
بازار کاملا به عهده سازمان تعزیرات است در حالیکه سازمان های دیگری باید 

تعزیرات را یاری کنند تا تنظیم بازار به نحو مطلوبی انجام شود.
رحیمی افزود: در انتصاب رئیس جدید سازمان تعزیرات هم توقع این بود 
که از درون ســازمان تعزیرات انتخاب شــود و با وجود اینکه افراد توانمندی 
در داخل این ســازمان داریم، اما ترجیح دادیم که مجدد یک قاضی، سازمان 
تعزیرات را اداره کند. وی ادامه داد: در سازمان تعزیرات حکومتی اگرچه که 
کار قضایی صرف انجام نمی شود، اما در پرونده های قاچاق آراء سنگینی صادر 
می شود که لازم است یک قاضی در راس قرار گیرد تا دقت های لازم صورت 
گیرد. وزیر دادگســتری گفت: بر همین اســاس، چون در دولت سیزدهم بر 
استفاده از مدیر های جوان تاکید شده است آقای اصانلو را که از قضات جوان 
و با تجربه است به عنوان رئیس جدید سازمان تعزیرات انتخاب کردیم که در 

آخرین سمت وی معاون سازمان بازرسی کل کشور بوده است.
رحیمی با اشاره به اینکه قطعا باید ریل گذاری های خوبی که در این چند 
سال در تعزیرات انجام شده است، ادامه پیدا کند، اظهارداشت: بر اثر عملکرد 
دستگاه های مختلف، اعتماد مردم خدشه دار شده است و اگرچه در بسیاری 
از وظایفی که حکومت به عهده دارد کارآمدی بالایی داشــتیم، اما در برخی 
امــور به کارآمدی مورد انتظار نظام نرســیدیم که نمونه آن امور اقتصادی و 
تحقق عدالت اجتماعی بوده است. وی با اشاره به اینکه توقع مردم از سازمان 
تعزیرات بسیار بالاســت، افزود: حتی برخی مسئولان هم توقع بسیار بالایی 
از تعزیــرات دارند در صورتی که تعزیــرات نه این اختیارات و نه این وظایف 
را دارد و چندین ســازمان باید با تعزیرات همکاری کنند تا حمایت کامل از 
تولیدکننده و مصرف کننده انجام شــود.بر همین اساس باید قوانین تعزیرات 
اصلاح شــود چرا که مثلا قوانین مربوط به مسائل صنفی در تعزیرات مربوط 
به دهه ۶۰ و ۷۰ اســت و قطعا باید این قوانین اصلاح شود، اما ما نمی توانیم 

پاسخگویی به مطالبات مردم را منوط به اصلاح قانون کنیم.
وزیر دادگســتری گفت: ما بر همین اســاس به دنبال راه اندازی ستادی 
هســتیم که وظیفه آن هماهنگی در امور نظارت و برخورد با تخلفات باشد 
چرا که تعزیرات در بحث نظارت هیچ اختیاری ندارد و حتی نمی تواند بازرس 
بفرســتد و فقط ما در قالب شعب سیار می توانیم اقدام کنیم. به همین علت 
پیشــنهاد دادیم ســتادی با عضویت وزارتخانه های مرتبط با امر تنظیم بازار 
و زیر نظر معــاون اول رئیس جمهور و با دبیری وزیر دادگســتری در مرکز 
ایجاد شود که ریاســت آن را در استان ها، استانداران و دبیری آن را مدیران 
کل تعزیرات اســتان ها به عهده گیرند و این ستاد در شهرستان ها با ریاست 

فرمانداران و دبیری رئیس اداره تعزیرات هر شهرستان اداره شود.
رحیمــی بیان داشــت: این پیشــنهاد را به دولت ارجــاع داده ایم و در 
کمیســیون لوایح دولت در حال بررسی است و فکر می کنم هفته آینده در 
دســتور کار قرار گیرد و اگر تصویب شود بسیاری از ناهماهنگی های موجود 
برطرف خواهد شد. البته اصلاح قوانین تعزیرات موضوع دیگری است که باید 

در کنار تشکیل این ستاد انجام شود.
 اتحادیه ها و اصناف، موظفند مجموعه های خود را نظارت کنند

وی افزود: در حوزه پیشگیری از وقوع تخلفات باید به گونه ای عمل شود 
که از زنجیره تولید تا مصرف نظارت انجام شــود و شاید اگر سامانه ها به هم 
متصل می بودند، بسیاری از تخلفات رخ نمی داد. وزیر دادگستری، اتحادیه های 
صنفی و اتاق اصناف را در نظارت بر زیرمجموعه های خود مســئول خواند و 
گفت: در رســیدگی به تخلفات باید سهمی را برای اتحادیه ها و اصناف قائل 
شــوند و اگر نظارت نکنند و از همین بابت تخلفی در قیمت گذاری رخ دهد 
باید پاســخگو باشــند. رحیمی ادامه داد: خیلی از کالا های قاچاق از مبادی 
رسمی وارد می شوند و سؤال اینجاست که چرا ثبت نمی شوند و اگر هم ثبت 
می شوند چرا سامانه ها با هم متصل نیستند؟ و ما در تعزیرات از این پس باید 
مطالبه کنیم که سامانه متصل شــوند.البته باید دقت کنیم با کالایی که به 

عنوان قاچاق برخورد می کنیم واقعاً  قاچاق باشد.

تأکیدوزیردادگستریبراصلاحقوانین
وافزایشاختیاراتتعزیرات

 مدیرکل جمعیــت، خانواده و مدارس وزارت بهداشــت گفت: 
مــرگ و میر بر اثر کرونــا در مراکز نگهداری ســالمندان با انجام 

واکسیناسیون، ۶۵ درصد کاهش یافته است.
به گزارش خبرگزاری ایرنا، حامد برکاتی در نشســت خبری به مناسبت 
هفته سالمند که به صورت مجازی برگزار شد، افزود: همچنین میزان ابتلای 
 بــه کرونا در مراکز نگهداری ســالمندان ۷۵ درصد کاهــش یافته و حدود
۹۵ درصد ســالمندان این مراکز واکسن دز اول و دوم کرونا را تزریق کرده و 

پنج درصد دیگر دز اول را زده اند.
برکاتی ادامه داد: در حال حاضر مرگ و میر ســالمندان بالای ۶۰ سال 
 در بیمارستان ها با بررسی ها انجام شده در مرداد ماه و پس از واکسیناسیون

٣۰ درصد کاهش یافته و این روند نزولی دارد.
 افزایش جمعیت سالمند

وی اظهارداشــت: اکنون بیش از ۱۰ درصد جمعیت کشــور ســالمند 
 هستند و این وضعیت رو به افزایش است. سالمندی جوانان و میانسالان دهه
 ۶۰ در ســال ۲۰۲۵ افزایش می یابد و به حدود ۲۷ درصد می رســد که باید 

زیر ساخت های کشور سه برابر ظرفیت امروز برسد.
مدیرکل جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشــت خاطرنشان کرد: 
امید به زندگی سالمندان به ۷۵ سال به بالا در کشور افزایش یافته و در آینده 

با افزایش جمعیت سالمند به ارائه خدمات بیشتری نیاز است.
 تزریق واکسن کرونا به دانش آموزان

برکاتی با اشاره به واکسیناسیون دانش آموزان گفت: اکنون تزریق واکسن 
به دانش آموزان بالای ۱۵ ســال در پایگاه های مربوطه و مراکز بهداشــت و 
درمان آغاز شده و واکسیناسیون گروه سنی دیگر نیز با صدور مجوزهای لازم 

در دستور کار قرار می گیرد.
وی افزود: رعایت شیوه نامه های بهداشتی فاصله گذاری اجتماعی ، استفاده 
از ماســک از مهم ترین اقدامات بهداشتی اســت که باید در زمان بازگشایی 
مدارس مــورد توجه قرار گیرد و آموزش و پــرورش اقدامات لازم را در این 
زمینه انجام دهد.امنیت سرویس های مدارس نیز مهم است و البته رانندگان 
این ســرویس ها با هماهنگی ناوگان حمل ونقل عمومی واکسن کرونا تزریق 

کرده اند.
مدیرکل جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت ادامه داد: آن دسته 
از رانندگان ســرویس مدارس که عضو ناوگان حمل ونقل عمومی نیســتند 

واکسیناسیون آنها به زودی با ابلاغ آموزش و پرورش انجام می شود.
برکاتی یادآور شــد: تزریق واکســن به والدین دانش آمــوزان که بالای 
٣۰ ســال هســتند تا پایان مهر به پایان می رسد و با توجه به شیوه نامه های 
بهداشــتی که به مدارس ابلاغ شــده بازگشــایی ایمنی را همراه با سلامت 

دانش آموزان خواهیم داشت.
سالمندان معلول در خانه واکسن می زنند

وی ادامه داد: واکسیناسیون سالمندان معلول نیز در خانه انجام می شود 
و بیش از یک ماه است که این کار را با همکاری سازمان بهزیستی از طریق 
اجرای طرح شــهید سلیمانی آغاز کردیم و افراد ســالمندی که در خانه به 

دلایل مختلف از جمله بیماری بستری هستند نیز واکسن می زنیم.
 تامین واکسن آنفلوآنزا 

برکاتی گفت: تامین واکسن آنفلوآنزا برای سالمندان در حال انجام است و 
برای سالمندان این واکسن هفته آینده به ویژه در مراکز نگهداری سالمندان 

تزریق می شود.

کاهش۶۵درصدیمرگهایکرونایی
درمراکزنگهداریسالمندانباواکسیناسیون


